
یک هنرمند مستقل با  وداع 
پیکر داود احمدی مونس، کارتونیست 
و هنرمند مســتقل، در مراسمی از مقابل 
خانه هنرمندان ایران تشــییع شــد. این 
مراســم با حضور چهره هایــی از جمله 
سیف االله صمدیان، هادی حیدری، جواد 
علیزاده، اردشیر رستمی، حسن کریم زاده، 
سیداحمد محیط طباطبایی، رضا کیانیان 

و نادره رضایی برگزار شد.
کاریکاتور؛ طنز تلخ زندگی

و  کارتونیســت  حیــدری،  هــادی 
روزنامه نــگار  کــه اجرای مراســم را نیز 
بر عهده داشــت، در ســخنانش گفت: 
«زمانه با آروین ســر ســازگاری نداشت. 
شــرایط کاری و زندگــی او پــر از تلاطم 
بود. جان شــیفته ای که در ۴۱ ســالگی 
از دنیا رفت، نماد نســلی است که برای 
آرزوهایشــان جنگیدند، امــا توفان های 

زمانه، آنها را به انزوا کشاند ».
پس از او، جواد علیزاده، کارتونیست 
برجسته، از نخستین و آخرین دیدار خود 
با آروین ســخن گفت: «ســال ۷۵ اولین 
اثرش را برایم فرستاد. سبک و سوژه های 
خاصی داشــت. در آخرین دیدارمان در 
بیمارستان، می دانستیم که امیدی نیست، 

اما باز هم امیدوار بودیم ».
او در ادامــه به ماهیــت طنز در هنر 
اشــاره کرد: «کاریکاتوریست باید مردم را 
بخنداند، اما وقتی یــک طنزپرداز از دنیا 
می رود، معلوم نیســت باید گریه کنیم یا 
بخندیم. آروین عاشق و آشفته بود، اما در 
کارهایش سوژه هایی جذاب را به تصویر 
می کشید و ســبکی خاص داشت. تحت 
تأثیر هیچ کس نبود و همین او را بی همتا 

می کرد ».
حسرتی که ماند

سیف االله صمدیان، عکاس سرشناس، 
از حســرت خود گفت: «این روزها به این 
فکر می کنم که چــرا در روزهای آخر به 
بیمارســتان نرفتم. هرچنــد تلفنی با او 
صحبت می کردم، اما ســخت است که 
حــالا کنار من خوابیده باشــد و من از او 

حرف بزنم ».
او در ادامه به تحلیل خود از تنهایی 
و مــرگ در دنیای معاصــر پرداخت: «از 
ابتدای تولد، ما دو چیز را به ارث می بریم؛ 
تنهایی و مرگ. این روزها، این دو مفهوم 
را بی رحمانه تر حــس می کنیم. فضای 
مجازی که قرار بــود ما را به هم نزدیک 
کند، بیشــتر از هم دورمان کرده اســت. 
مرگ هم که همیشه در کمین بود، حالا 

وحشتناک تر و بی رحم تر شده است ».
او با لحنی تأمل برانگیز افزود: «امروز 
انگار برای تشــییع خودمــان هم اینجا 
هســتیم؛ برای وداع با انسان معاصر که 
در جهان آشفته امروز، سر جای خودش 

قرار نگرفته است ».
هنرمندی که هرگز تسلیم نشد

اردشــیر رستمی، شــاعر و طنزپرداز، 
از حضار خواســت برای خاطرات خوب 
آرویــن دســت بزنند و گفــت: «آروین با 
تمام مشکلات، تسلیم نشد. او در دورانی 

زندگی کرد که به جاودانگی رسید ».
مرگ ساده است، زندگی پیچیده تر

رضــا کیانیــان، بازیگر شناخته شــده 
سینما و تئاتر، در ســخنانش تأکید کرد: 
«آرویــن را از نزدیک نمی شــناختم، اما 
کارهایش را دنبال می کردم. خبر فقدان 
او برایم شــوکه کننده بــود. هر روز ثابت 
می شــود که مرگ پیچیده نیست، بلکه 

زندگی است که ما را گرفتار می کند ».
او در ادامــه به نقــش کاریکاتور در 
جامعه پرداخت: «کاریکاتور به ما نشان 
می دهــد چطــور می توان بــه تلخی ها 
خندید. وقتی کارهای آروین را می دیدم، 
حــس می کــردم  شــاید یــک اردشــیر 
محصص دیگر در حال ظهور اســت، اما 

نشد...».
اســداالله امرایی، مترجم و نویسنده، 
به یــاد روزنامه «زن» از آروین یاد کرد. او 
همچنین گفت: «هنرمندان خیرخواهان 

این سرزمین اند، حتی پس از مرگشان ».
از  محیط طباطبایــی،  ســیداحمد 
دوســتان نزدیک آروین، در این مراســم 
گفــت: «یــک کاریکاتوریســت، جامعه 
را همان گونــه کــه هســت می بینــد؛ 
برجســتگی های آن را می شناســد و در 
مقام وجدان آگاه عمــل می کند. آروین 
چنین جایگاهی داشــت. صحبت هایش 
به تفکر وا می داشــت و دوســتی هایش 
بر پایــه رفاقت واقعی بــود. تأثیرگذاری 
او، محبتش و حضورش برای همیشــه 

ماندگار خواهد ماند ».
آروین، فرزندی که ایران را ترک نکرد

در پایان مراســم، خالــه آروین  که از 
کودکــی در کنار او بود، بــه نمایندگی از 
خانواده ســخن گفــت: «آروین برای من 
فقط خواهرزاده نبود، پســرم بود. او پدر 
نداشت، اما بزرگ شــد و راه خود را پیدا 
کرد. کارتونیست، نقاش و طراح بود، اما 
ســاده زندگی کرد. او عاشق ایران بود و 
می توانســت از اینجــا برود، امــا نرفت. 
فقــط یک آرزو داشــت؛ روزی در قطعه 

هنرمندان دفن شود ».
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و   اسکار می رسد به 
«سرزمین دیگری نیست»

«سرزمین دیگری نیســت» فیلمی که سیاست های 
جهانی مانع از پخش آن شــد، اسکار بهترین مستند را 
دریافت کرد و شــاید این بار ســخنان مستندسازان این 
اثر بیشتر شنیده شود. همان سخنانی که کارگردانانش 
در مراســم اهدای جوایز اســکار مطــرح کردند و در 
رسانه های مختلف آمریکا بازتاب پیدا کرد و البته وزیر 
فرهنگ اســرائیل را نیز عصبانی کرد. مستند «سرزمین 
دیگری نیســت» به تخریب خانه های فلســطینیان در 
کرانه باختری توسط اسرائیل می پردازد و سازندگانش 
هنگام دریافــت جایزه خود، از جهان خواســتند برای 
توقف «پاک سازی قومی» فلسطینیان، آزادی گروگان ها 
و یافتن مسیری عادلانه تر برای فلسطینیان اقدام کنند.

دعوت به اقدام جدی برای عدالت
در ایــن مراســم، بــازل عــدرا، فیلم ســاز و فعال 
فلســطینی، در ســخنانش گفت: «فیلم ما ســرزمین 
دیگــری نیســت، بازتاب واقعیت ســختی اســت که 
دهه هاســت متحمل شــده ایم، اما همچنــان در برابر 
آن مقاومــت می کنیم. ما از جهــان می خواهیم برای 
پایان دادن به این بی عدالتی و توقف پاک ســازی قومی 

مردم فلسطین اقدامات جدی انجام دهد».
این کارگردان جوان فلســطینی گفــت: «حدود دو 
ماه پیش پدر شــدم و امیدم برای دخترم این است که 
زندگی ای را که من اکنون تجربه می کنم، تجربه نکند؛ 
زندگی ای که همیشــه با اندوه، خشونت، تخریب خانه 
و آوارگی در جنگل های فلســطین همراه است. مردم 
من هر روز با این شــرایط زیر ســلطه اســرائیل روبه رو 

هستند».
پس از او، یــووال آبراهام، روزنامه نگار اســرائیلی 
و یکی دیگــر از کارگردانــان فیلم، پشــت میکروفون 
قرار گرفت و گفت: «ما، فلســطینی ها و اســرائیلی ها، 
ایــن فیلم را با هم ســاختیم، زیرا صدایمــان وقتی در 
کنار هم باشــد، قوی تر اســت. ما یکدیگر را می بینیم، 
ویرانی هولناک غزه و مردمش که باید متوقف شــود و 
گروگان ها باید آزاد شوند». او  ادامه داد: «وقتی به بازل 
نگاه می کنم، بــرادرم را می بینم، اما ما برابر نیســتیم. 
من تحت قوانین مدنی آزاد قــرار دارم، اما بازل تحت 
قوانین نظامــی زندگی می کند، قوانینــی که زندگی را 

نابود می کند و او هیچ کنترلی بر آن ندارد».
او در ادامــه گفت: «امــا راهی دیگر وجــود دارد؛ 
راه حلی سیاســی بدون برتری قومی، بــا حقوق ملی 
برای هر دو ملت و باید بگویم که سیاست خارجی این 
کشور (آمریکا) در حال مسدودکردن این مسیر است».

مستندی که امکان پخش نداشت
نیویورک تایمز انتخاب «ســرزمین دیگری نیســت» 
به عنوان بهترین مستند در اسکار را نقطه عطفی مهم 
اما هم زمان یک انتقاد آشکار دانست. با وجود دریافت 
جوایــز متعدد و نقدهای مثبت، هیــچ پخش کننده ای 
در ایالات متحده حاضر نشــد ایــن فیلم را عرضه کند؛ 
موضوعی که باعث شد بسیاری از تماشاگران آمریکایی 
نتوانند آن را در ســینماها ببینند یا از طریق پلتفرم های 
پخش آنلاین تماشا کنند. این مشکل، «سرزمین دیگری 
نیست» را به بخشی از یک روند گسترده تر در سال های 
اخیر تبدیل کرده است؛ جایی که مستندهای با مضامین 

حساس، به سختی می توانند پخش کننده ای پیدا کنند.
مسیر تا دریافت اسکار

به گزارش لس آنجلس تایمز، فیلم مستند «سرزمین 
دیگری نیست» یکی از تحسین شده ترین مستندهای سال 
است. این فیلم که در جشنواره بین المللی فیلم برلین 
۲۰۲۴ دو جایزه دریافت کرد، مورد توجه گروه های بزرگ 
منتقدان قرار گرفته و ســرانجام جایزه اسکار را دریافت 
کرد. این مستند حاصل همکاری تیمی چهارنفره شامل 
بازل عدرا و حمدان بلال از فلســطین و یووال آبراهام و 
راشل سور از اسرائیل است که آن را نوشته، تهیه، تدوین 
و کارگردانــی کرده اند. تصویربــرداری این فیلم در طی 
چندین ســال و پیش از هفتم اکتبر ۲۰۲۳ تکمیل شده 
بود. فیلم زندگی روزمره «عدرا » در زادگاهش، منطقه 
مســافر یطا در کرانــه باختری را به تصویر می کشــد؛ 
جایی که نیروهای نظامی و شهرک نشینان اسرائیلی با 
بولدوزرها و تهدیدها سعی در تخلیه ساکنان آن دارند. 
«آبراهام» که روزنامه نگاری اسرائیلی است  نیز تصمیم 
می گیرد این تحولات را پوشــش دهد و در این مسیر، او 
و عدرا پیوندی پیچیده از همکاری و دوســتی را تجربه 
می کنند. نام فیلم «ســرزمین دیگری نیســت» برگرفته 
از سخنان زنی فلســطینی در فیلم است که می پرسد: 

«دیگر کجا برویم؟».

هنرخوانی

ماجرای اعمــال نگاه های ســلیقه ای و تصمیم گیری 
در مــورد پخــش یا عــدم پخش آثــار مختلــف، از آن 
موضوع هایی اســت که صــدای خیلــی از اهالی هنر را 
درآورده و باعث نگرانی های ادامه دار شــده است. نمونه 
این جریان اتفاقی اســت کــه به تازگی در مورد ســریال 
«تاسیان» رخ داد. ســریالی به کارگردانی تینا پاکروان که 
بعد از پخش ســه قســمت از آن با بهانه جویی هایی در 

محاق توقیف رفت.
پرویز پرســتویی که این روزها مشغول بازی در سریال 
«شکارگاه» به کارگردانی نیما جاویدی شده است، یکی از 
هنرمندانی است که سال هاست از تلویزیون خداحافظی 

کرده و مدتی است  در نمایش خانگی فعالیت می کند.
عملکرد تلویزیون در مقایسه با شبکه نمایش خانگی 
و شیوه نظارتی که این روزها در حوزه وی .او .دی ها اعمال 
می شــود موضوعی بود که پرســتویی در گفت وگویی با 
«شــرق» درباره آن بیان کرد: مســئولیت نمایش خانگی 

در ابتدا به عهده وزارت ارشــاد بود اما الان ســاترا که زیر نظر صدا و سیما ســت، وارد موضوع شــده. من که 
مدت هاســت با تلویزیون کاری ندارم و واقعا این رســانه را دیگر نمی شناسم. به دور از هر نگاه سیاسی، من 
از ســال ۸۸ یعنی بعد از «آشپزباشــی» با تلویزیون خداحافظی کردم. چرا؟ به این دلیل که تلویزیون دیگر 
نمی تواند مخاطب جذب کند. چون خط مشــی آن تغییر کرده و بیشــتر جناحی شــده تــا وجه ملی اش را 
حفظ کند. الان هم متأســفانه می بینیم که با این نگاه ســاترا به نمایش خانگی ممیزی ها و رویکردی که در 
صدا و سیما ست، در اینجا هم دخیل شده، در حالی که اوایل شروع فعالیت نمایش خانگی و زمانی که تحت 

نظارت ارشاد بود، آزادی عمل بیشتری وجود داشت.
این بازیگر با تأکید بر وجود چارچوب های لازم برای فعالیت در هر فضایی افزود: آزادی عمل به این معنا 
نیســت که هر کاری دلمان بخواهد انجام دهیم؛ چرا که خود ما به چارچوب هایی مقید هستیم. حتی من در 
فیلــم «خرس» که یکی از تهیه کنندگان آن بودم و توقیف شــد به وزیر وقت هــم گفتم بیایید اثر نهایی را با 
آنچه شــما مجوز داده اید مقایســه کنیم؛ چرا که در بخش هایی شما مجوز آن را داده اید اما خود ما سانسور 
کرده و ســمتش نرفتیم، چرا که وقتی قرار اســت با یک اثر به خانه مردم برویم، باید بدانیم که نمی شــود 
مخاطبی که ممکن است آن کار را ببیند را تفکیک کنیم. همه آدم ها از فیلسوف تا افراد معمولی و هر طیفی 

می تواند آن اثر را ببیند، برای همین ما باید مراقبت این موضوع باشیم.
پرستویی با اشاره به اتفاق اخیری که در مورد سریال «تاسیان» افتاد و آن را به طور ناگهانی گرفتار توقیف 
کرد، افزود: چیزی که باید جا بیفتد این اســت که ســاترا یا هر جایی که قرار است مجوز دهد باید پای حرفی 
که می زند بماند. ما این مشــکل را زمانی در ارشــاد هم داشــتیم. به عنوان مثال، در حال حاضر ما دو فیلم 
توقیفی داریم، یکی «صد ســال به این سال ها» اثر ســامان مقدم که در توقیف ۱۵ساله است و دیگری فیلم 
«خرس». من یک بار دیگر هم این بحث را مطرح کردم که مثلا شــما یک زمین دارید و از شــهرداری مجوز 
می گیرید که آن را بســازید، مهندس می فرستند و نقشه ات را بررســی می کنند و براساس آن به شما مجوز 
ســاخت می دهند. در ادامه برای پایان کار باز هم بررســی صورت می گیرد که طبق همان مجوز اولیه بنا را 
ساخته باشید. اگر طبق همان باشد دیگر جای گلایه و عدم ارائه مجوز پایان کار نیست. این اتفاقی است که 
باید در همه حوزه ها از جمله فرهنگ هم رخ دهد. اگر ما به یک اثر فرهنگی مجوز ســاخت می دهیم، باید 
این قدرت را داشته باشیم که پای آن بمانیم. در سینما این کار را کردیم که بعد از ارائه پروانه ساخت تا زمان 
پخش باید پروسه ای طی شود اما در طول این مدت ممکن است یکی دو اتفاق در جامعه باعث شود تا آن 

اثر زیر سؤال برود، اما نباید مسائل بیرونی و جاری را در زمان پخش آن اثر دخیل کنیم.
بازیگر کهنه کار و تهیه کننده ســینما اضافه کرد: اگر من کارگردان براســاس آنچه  برایش پروانه ســاخت 

گرفتم، چه در نمایش خانگی و چه در ســینما، مســیرم 
را عــوض کردم، طبیعتا آن اشــتباه و خــلاف را باید رفع 
و حــذف کنم. ولــی اگر طبــق همان چیزی کــه از قبل 
صحبتش مطرح و تأیید شده پیش رفته باشم و شما مانع 
پخش کار شــوید، ضرر زیادی به بــار می آید و این اقدام 

ناشایست و دلسردکننده ای است که نباید اتفاق بیفتد.
تصمیم گیــری بر اســاس ضوابــط و بــه دور از نگاه 
شخصی هم موضوع دیگری بود که پرستویی با یادآوری 
آن تأکید کرد: در شــرایط فعلی و در مورد «تاسیان» هم 
نمی دانم که به چیزهایی مجوز داده اند و براســاس چه 
متن و مصوباتی بوده که الان دارند از پخش آن ممانعت 
می کنند؟  واقعا چه اتفاقی افتاده؟ اگر کارگردان برخلاف 
آنچه مجــوز گرفته، اثر را ســاخته قاعدتا باید به صورت 
منطقی اصلاح شــود، اما اگر «تاســیان» بر اساس آنچه  
باید ســاخته شــده و الان ســلیقه  آدم ها فرق کرده، این 
تصمیم گیری و نگاه خیلی اشــتباه اســت. عواقب چنین 
تصمیم هایی فقط مادی نیســت، بلکه انرژی که کل گروه گذاشته و  زحمتی که کشیده اند هم برباد می رود. 
نمونه این جریان «قاتل وحشــی» است. این فیلم چند سال است که ساخته شده و خود من هم بارها برای 
آن پســت گذاشتم که شــما مجوز دادید تا این کار ساخته شــود. حال چرا به آن پروانه نمایش نمی دهید؟ 
اصلا آن را توقیف کردید، پس چرا اعلام کردید که می خواهیم در جشــنواره اکرانش کنیم! بعد چه شــد که 
این اتفاق نیفتاد؟ همه اینها نارضایتی و دل چرکینی به وجود می آورد. آن تیم سرمایه و زمانش را گذاشته و 

الان با چه روحیه و انرژی باید دوباره کار کند؟
او در همین زمینه ادامه داد: در این فضا لازم اســت که ثبات وجود داشــته باشــد که وقتی دم از قانون 

می  زنیم خودمان بی قانونی نکنیم اما این اتفاق در حال حاضر خیلی جاها در حال وقوع است.
پرســتویی در بخش دیگری از صحبت هایش به نگرانی که بابت چنین نگاه  و تصمیم گیری های ناگهانی 
برای تیم های تولید ایجاد شده اشاره کرد و گفت: این حکم دادن ها باعث می شود مثلا مایی که این روزها و 
در شرایط سخت و پرزحمت در حال تصویربرداری یک سریال هستیم ندانیم چه آینده ای در انتظارمان است 
و در زمان پخش قرار است چه اتفاقی بیفتد؟  در حالی که به شخصه واقفم این گروه براساس مجوز ساخت 
در حال پیشــروی هســتند. یا آقای مصطفی کیایی که «هزار و یک شب» را ساخته و ۱۷ ماه زمان صرف آن 
کرده با این دیدگاه ممکن اســت برای پخش با دشواری های دلسرد کننده ای مواجه شود. به همین دلیل این 

نگرانی و عدم اطمینان اشاعه پیدا می کند. اتفاقی که اصلا جالب نیست.
بازیگر ســریال «هم گناه» با بیان اینکه ما در دل جامعه و کنار مردم هســتیم و می دانیم چطور باید حرف 
دل این اجتماع را منعکس کنیم، تصریح کرد: باید این عینک بدبینی برداشته شود؛ چراکه آنهایی که در یک 
اتاق نشســته اند و تصمیم می گیرند، همانجا هستند و در همان اتاق تصمیم نهایی را می گیرند اما این ماییم 
کــه در دل جامعه و با مردم زندگی می کنیم و نمی خواهیم نــگاه مخاطب را منحرف کنیم، بلکه به دنبال 

آن هستیم که به بهترین شکل سرگرمی یا هر موضوع دیگری که باید را انعکاس داده و به آن بپردازیم.
ایــن بازیگر با ابراز نارضایتــی از محدودیت ها در پرداخت به موضوعات مختلف خاطرنشــان کرد: چرا 
امتنــاع می کنیم؟ چرا ما نباید درباره اختلاس و دزدی ها صحبت کنیم؟ همه اینها در جامعه در حال وقوع 
اســت. رسالت کار ما ایجاب می کند که همه اینها را گوشزد کنیم؛ چرا که به اصطلاح نبض جامعه دستمان 
است و مثلا خود من هیچ وقت استتار نمی کنم یا عینک دودی نمیزنم، بلکه می گویم وقتی کنار مردم باشم، 
بهتر می توانم با مخاطب ارتباط برقرار کنم و خواســته های مــردم را منعکس کنم. من بعد از خداحافظی 
از تلویزیون پیشــنهادات بسیاری در فضاهای مختلف داشتم اما نپذیرفتم؛ چون مخاطب تحت هر شرایطی 

برایم قابل احترام است و ترجیحم این است که هر کاری را انجام ندهم.

پرویز پرستویی در گفت وگو با «شرق» با اشاره به قهر ۱۵ساله با تلویزیون:
این صداوسیما «ملی» نیست و دنبال محدودیت برای نمایش خانگی است

گزارش خوانی

شرق: نظامی از شــاعران برجسته ادبیات کلاســیک فارسی در قرن 
ششــم اســت که بیش از هرچیز به عنوان شــاعر داستان ســرا شناخته 
می شــود. با این  حال او بر دانش های مختلف دوران خود تسلط داشت 
و از ایــن رو با عنوان حکیم از او یاد می شــود. «خمســه» یا «پنج  گنج» 
مشــهورترین اثر نظامی است که او سال های طولانی از عمرش را وقف 
آن کرده بود. بیست ویکم اسفند روز بزرگداشت نظامی است و به همین 
مناســبت برنامه های متنوعی در طول یک هفته و از چهاردهم اســفند 
برگزار خواهد شــد. برنامه هــای چهارمین دوره بزرگداشــت نظامی با 
حضور محمود شالویی، مشاور وزیر فرهنگ و رئیس انجمن آثار و مفاخر 
فرهنگی، کاوه خورابه، اردشیر صالح پور، معاون علمی پژوهشی و عضو 
شــورای مشــاوران علمی انجمن و کاظم نظری رئیس دانشــکده هنر 

دانشگاه بین المللی سوره در انجمن آثار و مفاخر فرهنگی اعلام شد.

معرفی قله های فرهنگ فارسی به نسل جدید
محمود شــالویی گفت به این دلیل کــه نمی توان در یک روز بزرگان 
فرهنگ و ادبیات فارســی را به نســل امروز معرفی کرد، تصمیم گرفته 
شــده که هفته نکوداشت مفاخر برگزار شــود. او در صحبت هایش از 
حافظ، فردوســی، ســنایی، عطار، مولــوی و حکیم نظامــی به عنوان 
قله های بلند زبان و ادب فارســی یاد کــرد. در طول یک هفته ای که به 
بزرگداشت نظامی مربوط است، برنامه های متنوعی در نظر گرفته شده 
که بخشــی از آنها مربوط به خارج از کشــور اســت و از این رو شالویی 
از وزارت امــور خارجه و ســازمان فرهنگ و ارتباطات اســلامی که در 
این برنامه ها مشــارکت خواهند داشت، تشــکر کرد. او همچنین اشاره 
کرد که در ســطح ملی، ۱۴ استان کشــور میزبان برنامه های بزرگداشت 
نظامی هستند که مهم ترین برنامه ها در استان تهران و در ۱۷ شهرستان 
پایتخت برگزار می شــود. همچنین مراکز آموزشــی عالی و هنر خاصه 

دانشــگاه بین المللی ســوره هم برنامه های مختلفی برای مشارکت در 
این رویداد ملی و بین المللی تدارک دیده اند. شــالویی در بخشــی دیگر 
از صحبت هایش به انتشــار و ســاخت دو اثر درباره نظامی به کوشش 
انجمن آثار و مفاخر فرهنگی اشــاره کرد. همچنین مجسمه این حکیم 
هم ســال گذشــته از ســوی انجمن و با همکاری ســازمان زیباسازی 
شــهرداری تهــران در میدان ونک تهران نصب شــد. بعــد از برگزاری 
ســومین دوره گرامیداشــت حکیم نظامی تاکنون، در بیشــتر شــهرها، 
میادین و خیابان های بســیاری به نام حکیم نظامی نام گذاری شــده اند. 
تاکنون سه اثر نمایشــی درباره حکیم نظامی آماده شده است. شالویی 
گف : «همچنین فراخوان جشنواره ای با نام استاد دکتر محمد معین به 
دبیری حســین مسافرآستانه طراحی شده اســت که از اوایل سال آینده 
منتشر می شود. رویکرد این جشنواره معرفی مفاخر و ادیبان نامی ایران 
از گذشــته تاکنون از جمله نظامی، مولوی، فردوســی، حافظ و سعدی 
تا هوشــنگ ابتهاج، قیصر امین پور، اســتاد بهمنی، حمید ســبزواری و 

همچنین اخوان ثالث و بسیاری دیگر از این شمار است».

ردپای هنر نظامی
کاوه خورابه، معاون علمی پژوهشــی انجمــن آثار و مفاخر فرهنگی 
در بخشــی از صحبت هایــش به توجه بیشــتر به نظامی در ســال های 
اخیر اشــاره کرد و گفت: «طی این ســالیان، توجه بــه نام حکیم نظامی، 
جریان هایی را در کشــور و در سطح بین المللی شکل داده که حاصل آن 
در چاپ و نشر ۳۳۱ عنوان کتاب، ۵۸۲ مقاله و ۴۴۹ پایان نامه کارشناسی 
ارشــد و دکتری بروز کرده است. در دل فعالیت هایی که ذکر شد، جریانی 
ایجاد شــده که دربردارنده توجه ویژه به ســرمایه های نمادین کشورها و 
ملت هاســت. امیدواریم در آینده جشــنواره ای هم به نام حکیم نظامی 

در سطوح ملی و بین المللی در باشکوه ترین شکل ممکن برگزار شود».

تمدن و بن مایه های برآمده از فرهنگ
اردشیر صالح پور، عضو شورای علمی انجمن آثار و مفاخر فرهنگی، 
در بخشــی از صحبت هایش گفت: «در شــورای علمــی انجمن آثار و 
مفاخر فرهنگی همه مصوبات بر اســاس فرهنگ و ادب و علم شــکل 
گرفته اســت که هنر نیز نقــش مهمــی در آن دارد؛ چراکه هنر جنبه 

زیباشناسانه فرهنگ را دربر می گیرد.
 شــاهنامه فردوســی و خمســه نظامی اگرچه آثاری ادبی اند، اما 
دســتاوردهایی دارند. خمســه نظامی، در نقل و روایت اســت و ما را 
بــه حــوزه نگارگری ایرانــی وارد می کند. تلاش ما در انجمن و ســتاد 
بزرگداشــت حکیم نظامی بر این است که در فعالیت ها رویکرد هنری 
داشــته باشیم. در این راستا، دســتاوردهای هنری مرتبط با بزرگداشت 
حکیم نظامی در نمایش ها و فعالیت های موســیقایی ما بروز و ظهور 
پیدا می کند. همچنین نظامی خوانی در اســتان ها و شهرســتان ها هم 

ازجمله خروجی های ستاد ملی بزرگداشت حکیم نظامی است».

نمایشگاه آثار و نشست های سه گانه دانشگاه سوره
در بخش پایانی این مراســم نیز کاظم نظری، رئیس دانشــکده هنر 
دانشگاه بین المللی سوره، گزارشی از فعالیت های مشترک این دانشگاه 
با ســتاد ملی بزرگداشت حکیم نظامی ارائه کرد و گفت: «سه نشست 
تخصصی شــامل نمایش، طراحی و گرافیک و نشســت کتاب آرایی با 
حضور جمعی از اســتادان و پژوهشــگران برجسته این دانشگاه برگزار 

می شود. 
در حاشــیه نشســت های تخصصی دانشــگاه بین المللی سوره بر 
اســاس شــعر و اندیشــه حکیم نظامی، آثار نگارگری و خوشنویســی 
هنرمندان معاصر ایران از ۱۸ تا ۲۲ اسفند ماه در گالری آیه این دانشگاه 

نمایش داده می شود».

ردپای نظامی در فرهنگ و تمدن ایرانی


